

BOOK REVIEW — RESEÑA BIBLIOGRAFICA

FITONEMATOLOGIA TROPICAL, written by Dr. Jessé Román and published by the University of Puerto Rico, 1978, is a long-needed text in tropical and subtropical nematology and fills a gap in this area for Spanish-speaking persons. Román is to be congratulated for this book's organization and presentation, and for his clear, concise writing style, a quality not often found in Spanish texts.

In some cases, photographic reproductions are not of the quality that Jessé and some of us would have liked, but this is the result of an effort to maintain the book within an accessible price for workers in developing countries. As a person with twelve year's experience in training nematological workers from many of those countries, I have learned that economic matters are of paramount importance to them, and I support Jessé's decision of placing price of reproduction over quality, although this concept may not be understood nor shared by workers in developed areas. Furthermore, most photographs can be interpreted without difficulty.

The first part of the book is dedicated to general nematology and is well organized for students or for the casual reader. The taxonomy section is suitable considering the primary purpose of the book. Methodology is not really complete for those who want to become proficient in the extraction and processing of nematodes, but it does give a general idea of the types of procedures involved in nematological work.

The idea of grouping nematode problems by crop is excellent and conforms to the type of information most often sought for in countries where tropical and subtropical crops are grown. The crops selected are also appropriate, and this book is the first one in Spanish to use this approach to the subject matter.

The bibliography is up-to-date, and both print and page size are adequate for easy reading. I consider the book a good investment for all persons who wish information on nematode problems related to tropical crops.

Congratulations indeed Jessé!

Julia Meredith

FITONEMATOLOGIA TROPICAL, por el Dr. Jessé Román, publicado por la Universidad de Puerto Rico en 1978, es un libro que viene a suplir la falta de un texto sobre nematología tropical para personas de habla hispánica. Vale felicitar a Román por la manera en que organizó y presentó la información y por la forma concisa de la redacción, lo cual no es común en el idioma español.

La calidad de las reproducciones fotográficas no es la deseada por Jessé y algunos de nosotros, pero esto se debió a la necesidad de reducir costos para que el libro fuese accesible en los países en vías de desarrollo. Como persona con doce años de experiencia en el entrenamiento de nematólogos de muchos de esos países, estoy consciente de que en ellos el aspecto económico es de suma importancia y por esa razón, apoyo la decisión de Jessé de darle prioridad al precio. Aún así, la mayoría de las fotografías pueden ser interpretadas sin dificultad. Es posible que esta prioridad no sea compartida ni comprendida por investigadores en países desarrollados.

La primera parte del libro trata sobre aspectos generales de la nematología y está bien dirigida hacia estudiantes y personas que deseen información básica. La sección de taxonomía es adecuada considerando los objetivos del libro. La presentación de la metodología no es completa para aquellos que quieran entrenarse en la extracción y procesamiento de nematodos, pero sí da una idea general de los procedimientos utilizados para ese tipo de trabajo.